

Журнал исторических, политологических и международных исследований. № 4, 2022 год

<p align="center">Автор(ы) и название статьи</p> <p align="center">Author(s) and title of the article</p>	<p align="center">Аннотация</p>	<p align="center">Abstract</p>	<p align="center">Ключевые слова</p>	<p align="center">Key words</p>
<p>Ляшенко В.Г. Формирование предпринимательской элиты Юга России: состав, источники рекрутирования во второй половине XIX – начале XX столетий</p> <p>Lyashenko V.G. Formation of the Entrepreneurial Elite of the South of Russia: Compositions, Sources of Recruitment in the Second Half of the XIX – early XX centuries</p>	<p>В статье освещается процесс формирования предпринимательского сословия Юга Российской империи в эпоху капиталистической модернизации второй половины XIX века. Рассматриваются источники формирования предпринимательского сословия. Предпринята попытка показать эволюцию складывания семейного бизнеса.</p>	<p>The article is devoted to the process of formation of the entrepreneurial class of the south of the Russian Empire in the era of capitalist modernization of the second half of the nineteenth century. It tells about the sources of the formation of the entrepreneurial class. An attempt is made to show the evolution of the folding of the family budget.</p>	<p>Предпринимательство, горные инженеры, купечество, съезды горнопромышленников</p>	<p>Entrepreneurship, mining engineers, merchants, congresses of miners.</p>
<p>Людоровская Т.Ю. Детская беспризорность в Донбассе в 1920 – 1930 гг.</p> <p>Ludorovskaya T.Yu. Child homelessness in the Donbass in 1920 – 1930s</p>	<p>В статье изучаются и анализируются причины возникновения детской беспризорности и безнадзорности на территории Донбасса в 1920-1930-е гг. Рассмотрены основные методы борьбы с этим негативным социальным явлением, а также проанализирована деятельность созданных в 1920-1930-е гг. специальных детских образовательных и исправительных учреждений. Представлена основная нормативно-</p>	<p>The article studies and analyzes the causes of child homelessness and neglect on the territory of Donbass in the 1920s-1930s. The main methods of combating this negative social phenomenon are considered, as well as the activities of special children's educational and correctional institutions created in the 1920s and 1930s are analyzed. The main</p>	<p>Детская беспризорность, безнадзорность, семья, детство, Донбасс</p>	<p>Child homelessness, neglect, family, childhood, Donbass.</p>

	правовая база по исследуемой проблеме.	regulatory and legal framework for the problem under study is presented.		
<p>Шкрибитько Е.А. Саенко А.С. Политика использования принудительного труда нацистами в оккупированном Донбассе (1941 – 1943 гг.)</p> <p>Shkribitko E.A. Saenko A.S. The policy of using foreign labor by the Nazis in the occupied Donbass (1941 – 1943)</p>	В статье рассматривается политика использования гражданского населения в Донбассе. Анализируются условия труда военнопленных, а также особенности использования советских граждан – «остарбайтеров» на принудительных работах в Третьем рейхе.	The article discusses the policy of using the civilian population in the Donbass. The article analyzes the working conditions of prisoners of war, as well as the peculiarities of the use of Soviet citizens – «ostarbeiters» in forced labor in the Third Reich	Великая Отечественная война, «остарбайтеры», оккупация, Донбасс, военнопленные	The Great Patriotic War, «ostarbeiters», occupation, Donbass, prisoners of war.
<p>Агапов В.Л. ГКО – организатор восстановления угольной промышленности Ворошиловградской области в 1943 г.</p> <p>Agapov V.L. GKO – the organizer of the restoration of the coal industry of the Voroshilovgrad region in 1943</p>	Автором исследуется роль Государственного комитета обороны в восстановлении угольной промышленности Ворошиловградской области, которая частично была освобождена в феврале 1943 г. и окончательно – в первых числах сентября 1943 г. Анализу подвергнуты 22 постановления ГКО, которые непосредственно или опосредованно определяли деятельность комбината «Ворошиловградуголь» в 1943 г.	The author examines the role of the State Defense Committee in the restoration of the coal industry of the Voroshilovgrad region, which was partially liberated in February 1943, and finally in the first days of September 1943. The analysis was subjected to 22 resolutions of the State Treasury Bill, which directly or indirectly determined the activities of the Voroshilovgradugol combine in 1943	Государственный комитет обороны, Донбасс, комбинат «Ворошиловградуголь», восстановление, угледобыча	State Defense Committee, Donbass, Voroshilovgradugol Plant, restoration, coal mining.
<p>Метейко М.А., Удалова Т.М. Функционирование детских</p>	В статье рассмотрено функционирование детских дошкольных учреждений в Сталинской области в послевоенный	The article considers the functioning of preschool institutions in the Stalin region in	Повседневность, дошкольные учреждения, дети,	Everyday life, preschool institutions, children, education, postwar

<p>дошкольных учреждений в Сталинской области в послевоенный период (1945 – 1953 гг.)</p> <p>Meteiko M.A., Udalova T.M. The functioning of preschool institutes in the Stalins region in post-war period (1945 – 1953)</p>	<p>период, материальное обеспечение детских садов, физическое воспитание подрастающего поколения</p>	<p>the post-war period, the material support of kindergartens, physical education of the younger generation.</p>	<p>воспитание, послевоенное восстановление.</p>	<p>reconstruction.</p>
<p>Пенькова О.Б. Устная история как источник по изучению обрядовой жизни населения Донбасса (1960-е – 2020)</p> <p>Penkova O. B. Oral history as a source for the study of festive and ritual life of the population of Donbass (1960s – 2020s)</p>	<p>В статье рассматривается исследовательский потенциал источников, собранных по методике устной истории. Анализируются их возможности в изучении такой специфической сферы жизни общества как традиции, праздники и обряды. Исследование основывается на рассказах людей, находившихся в определенных территориальных и временных рамках, а именно – живших на Донбассе в 1960-е – 2020-е годы и давших свидетельства о лично пережитых событиях.</p>	<p>The article examines the research potential of sources collected through the oral history methodology. Their possibilities in the study of such a specific sphere of society life as traditions, holidays and ceremonies are analyzed. The study is based on the stories of people who were in a certain territorial and temporal limits, namely, who lived in Donbass in the 1960s – 2020s and who gave evidence of personally experienced events.</p>	<p>Устная история, устный нарратив, традиция, праздник, обряд, население Донбасса</p>	<p>Oral history, oral narrative, tradition, celebration, ritual, population of Donbass</p>
<p>Старченко Н.Н. Междисциплинарные связи истории городской повседневности</p> <p>Starchenko N.N. Interdisciplinary connections of the history of every day life</p>	<p>В данной статье предпринята попытка рассмотрения проблемы междисциплинарных связей истории городской повседневности с другими гуманитарными науками. Автор приходит к выводу, что история городской повседневности является объектом междисциплинарного</p>	<p>This article attempts to consider the problem of interdisciplinary connections of the history of urban everyday life with other humanities. The author comes to the conclusion that the history of urban everyday life is an object of interdisciplinary research and</p>	<p>Городская повседневность, методы исследования, междисциплинарность, синергетика, социология, психология, гуманитаристика.</p>	<p>Urban everyday life, research methods, interdisciplinarity, synergetics, sociology, psychology, humanities.</p>

	исследования и без привлечения данных других гуманитарных наук, изучение мира повседневности будет неполным.	without the involvement of data from other humanities, the study of the world of everyday life will be incomplete.		
<p>Агаркова М.И. Изучение индоиранской мифологии как средства этнической идентификации</p> <p>Agarkova M.I. The study of Indian-Iranian mythology as means ethnic identification</p>	Рассматривается проблема теоретического осмысления мифологии индоиранских народов и методологического использования источников мифотворчества для этнической интерпретации археологических материалов. Через призму религии у народов формируются духовные, моральные ценности и идеалы, необходимые для их этнической идентификации. У индоиранцев и арийцев на базе Авесты и Ригведы сложились стойкие религиозные системы, которые сформировали традиции и религиозные культы.	The problem of theoretical understanding of the mythology of the Indo-Iranian peoples and the methodological use of sources of myth-making for the ethnic interpretation of archaeological materials is considered. Through the prism of religion, spiritual, moral values and ideals necessary for their ethnic identification are formed among peoples. Indo-Iranians and Aryans have developed stable religious systems based on the Avesta and Rigveda, which have formed traditions and religious cults.	Индоиранские племена, мифология, этническая идентификация, Ригведа, Авеста, прародина индоевропейцев, костные останки одомашненных животных.	Indo-Iranian tribes, mythology, ethnic identification, Rigveda, Avesta, ancestral homeland of Indo-Europeans, bone remains of domesticated animals.
<p>Рязанов К.М. Работные дома и их функционирование на территории Англии в XVIII в.</p> <p>Ryazanov K.M. Workhouses and their functioning in England in XVIII century.</p>	В статье рассматривается деятельность работных домов в Англии в XVIII в. Уделяется внимание законодательной базе, на основе которой функционировали английские работные дома в XVIII в. Обращается внимание на влияние работных домов на промышленное развитие, трансформацию общественных отношений и распространение учреждений данного типа на территории Англии. Подчеркивается ускорение	The article examines the activity of workhouses in England in the XVIII century. Attention is paid to the legislative framework on the basis of which English workhouses functioned in the XVIII century. Attention is drawn to the influence of workhouses on industrial development, the transformation of social relations and the spread of institutions of this type in England. The	Англия, работные дома, внутренняя политика, XVIII в.	England, workhouses, internal politics, XVIII-th century

	<p>процесса урбанизации в связи с началом промышленной революции и становления Великобритании как «мастерской мира», а также место рабочих учреждений в этом процессе.</p>	<p>acceleration of the urbanization process in connection with the beginning of the industrial revolution and the formation of Great Britain as the "workshop of the world" is emphasized, as well as the place of work institutions in this process.</p>		
<p>Бойко О.О. Создание либеральной лиги, как проявление кризиса и раскола в либеральной партии Великобритании в конце XIX – начале XX вв.</p> <p>Boyko O.O. The creation of Liberal League as a manifestation of the crisis and split of Liberal Party of Great Britain in the late XIX – early XX centuries.</p>	<p>В статье рассматривается деятельность либерал-империалистов и ее идеологическая основа по вопросам внешней политики Британии и формирование Либеральной лиги, как яркое проявление кризиса и раскола Либеральной партии в начале XX века. Автор анализирует внешнеполитическую концепцию либерал-империалистов на фоне внутрипартийной борьбы и создание Либеральной лиги в качестве результата трансформации идеологии либерализма в конце XIX – начале XX вв.</p>	<p>The article examines the activities of the liberal imperialists and its ideological basis on British foreign policy and the formation of the Liberal League as a vivid manifestation of the crisis and the split of the Liberal Party at the beginning of the XX century. The author analyzes the foreign policy concept of the liberal imperialists against the background of the internal party struggle and the creation of the Liberal League as a result of the transformation of the ideology of liberalism in the late XIX – early XX centuries</p>	<p>Великобритания, Либеральная партия, Либеральная лига, А. Розбери, Э. Грэй.</p>	<p>Great Britain, Liberal Party, Liberal League, A. Rosebery, E. Grey</p>
<p>Нора М.С. Особенности внешнеторгового сотрудничества Польской Республики и СССР в период 1944 -1945 гг.</p> <p>Noga M.S. Features of foreign trade</p>	<p>В статье рассматривается развитие торговых отношений Польской Республики с СССР в период становления двустороннего сотрудничества в 1944–1945 гг. На основе анализа источников были определены механизмы реализации, содержание и промежуточные итоги как</p>	<p>The article deals with the development of commercial relations between the Republic of Poland and the USSR during the formation of bilateral cooperation in 1944-1945. Based on the analysis of sources, the implementation mechanisms,</p>	<p>СССР, Польский комитет национального освобождения, Временное правительство национального единства, торговые соглашения.</p>	<p>Polish Committee for National Liberation, Provisional Government of National Unity, trade agreements.</p>

<p>cooperation between the Polish Republic and USSR in the period 1944 - 1945</p>	<p>поставок из Польской Республики в Советский Союз, так и советско-польского торгового сотрудничества в целом за указанный период.</p>	<p>content and intermediate results of both supplies from the Republic of Poland to the Soviet Union and Soviet-Polish trade cooperation as a whole for the specified period were determined.</p>		
<p>Сапай А.В. Международное сотрудничество музеев Донбасса и Российской Федерации в 2014 – 2022 годах</p> <p>Sapay A.V. International cooperation between museums of Donbass and Russian Federation in 2014 - 2022</p>	<p>В статье сделан анализ международного сотрудничества Музеев Донбасса и России в 20014-2022 гг. Автор анализирует периоды и ключевые направления взаимодействия. В перспективе данный процесс будет способствовать интеграции перечисленных регионов в российское культурнообразовательное пространство.</p>	<p>The article analyzes the international cooperation between the Museums of Donbass and Russia in 20014-2022. The author analyzes periods and key areas of interaction. In the future, this process will contribute to the integration of these regions into the Russian cultural and educational space</p>	<p>Международное сотрудничество, музей, культурное и образовательное пространство.</p>	<p>International cooperation, museum, cultural and educational space</p>
<p>Кухтин М.М. Российско-немецкие дипломатические контакты в период Специальной военной операции</p> <p>Kukhtin M.M. Russian-German diplomatic contacts during Special Military Operation</p>	<p>Статья посвящена новейшему этапу российско-немецких отношений, начало которого приблизительно совпадает с глобальными геополитическими сдвигами февраля 2022 г. На данный момент приходится констатировать деградацию двустороннего взаимодействия, которая исторически связана с первыми этапами украинского кризиса. Позитивные новости теоретически возможны и в сложившихся условиях, однако они будут иметь либо частный и преходящий характер, либо, напротив, глобальный и долгосрочный. Иными словами, главный</p>	<p>The article is devoted to the latest stage of Russian-German relations, the beginning of which approximately coincides with the global geopolitical shifts of February 2022. At the moment, we have to state the degradation of bilateral cooperation, which is historically associated with the first stages of the Ukrainian crisis. Positive news is theoretically possible under the current conditions, but it will be either local and transient, or, on the contrary, global and long-term. In</p>	<p>Германия, Россия, украинский кризис, специальная военная операция, дипломатия и стратегия.</p>	<p>Germany, Russia, the Ukrainian crisis, the special military operation, diplomacy and strategy.</p>

	уровень анализа – сам комплекс двусторонних отношений – не дает сейчас оснований для оптимизма. Однако и отрицательный результат исследования может принести российской дипломатии многообразную пользу	other words, the main level of analysis – the very complex of bilateral relations – does not now give grounds for optimism. However, the negative result of the study can bring Russian diplomacy a variety of benefits.		
Минаев А.И. Современная система международных отношений: трансформация в ограниченную многополярность Minaev A.I. Modern System of International Relations: transformation into limited multipolarity	В статье предпринимается попытка дать характеристику современного состояния системы международных отношений и констатируется ее трансформация в ограниченную многополярность. Автор отмечает, что понятие «сверхдержава» при определении статуса ведущих государств мира уходит в прошлое.	The article attempts to characterize the current state of the system of international relations and states its transformation into a limited multipolarity. The author notes that the concept of "superpower" in determining the status of the leading states of the world is a thing of the past.	Система международных отношений, мировой порядок, сверхдержава, реальный суверенитет, ограниченная многополярность	System of international relations, world order, superpower, real sovereignty, limited multipolarity.
Удовенко Ю.Н., Посредников Д.В. Политический террор и неравенство в странах Латинской Америки в 70-х годах XX века Udovenko Yu. N., Posrednikov D.V. Political terror and inequality in Latin America in the 1970s	В статье на примерах стран Латинской Америки – Аргентины, Перу и Чили, проанализированы взаимосвязи политического режима и неравенства, государственного террора и политических репрессий. Особое внимание уделено исследованию форм, движущих сил и интенсивности политического террора, роли и месту оппозиционных групп в политических процессах.	In the article, on the examples of Latin American countries - Argentina, Peru and Chile, the relationship between the political regime and inequality, state terror and political repressions is analyzed. Particular attention is paid to the study of the forms, driving forces and intensity of political terror, the role and place of opposition groups in political processes.	Государственный террор, Латинская Америка, неравенство, политическая оппозиция.	State terror, Latin America, inequality, political opposition

<p>Багликова М.С. Хахалева Ю.А. Антиглобалистское движение в современной Европе: субъекты, специфика, тенденции развития</p> <p>Baglikova M.S. Khakhaleva Yu.A. Anti-globalization movement in modern Europe: subjects, specifics, development trend</p>	<p>В статье рассматривается современное состояние антиглобалистского движения в Европе. Охарактеризован состав участников движения и направления их деятельности. Определены сложности и возможности в кооперации движения для дальнейшего его развития на современном этапе.</p>	<p>The article reviews the current state of the anti-globalisation movement in Europe. The composition of the participants in the movement and the direction of their activities are characterized. The difficulties and opportunities in the movement's cooperation for its further development at the present stage are defined.</p>	<p>Глобализация, антиглобализм, альтерглобализм, анти/альтерглобалистское движение, участники, направления, акции.</p>	<p>Globalisation, anti-globalism, alter-globalism, anti/alter-globalism. movement, participants, directions, actions.</p>
<p>Бабурин С.Н. Цивилизационная эффективность суверенитета Русского Донбасса</p> <p>Baburin S.N. Civilization effectiveness of sovereignty of the Russian Donbass</p>	<p>В теоретико-правовом аспекте рассматриваются вопросы государственного суверенитета, особое внимание уделяется анализу Доктрины «Русский Донбасс» и осуществлению суверенитета ДНР и ЛНР, анализируются основные черты русской идеи, Русского мира, русских национальных государств. Аргументируется вывод, что эффективность государственного суверенитета определяется не размерами государства или его военно-экономическим потенциалом, а целостностью мировоззрения народа, индивидуальностью национального самосознания, взгляда общества на своё прошлое и будущее, готовностью народа идти до конца в борьбе за свою независимость. Цивилизационная эффективность Русского Донбасса возможна только в составе единого</p>	<p>In the theoretical and legal aspect, issues of state sovereignty are considered, special attention is paid to the analysis of the Doctrine of "Russian Donbass" and the exercise of sovereignty of the DPR and LPR, the main features of the Russian idea, the Russian world, Russian national states are analyzed. The conclusion is argued that the effectiveness of state sovereignty is determined not by the size of the state or its military-economic potential, but by the integrity of the worldview of the people, the individuality of national self-consciousness, society's view of its past and future, and the people's willingness to go to the end in the struggle for their</p>	<p>Донецкая Народная Республика, Луганская Народная Республика, Россия, Русский мир, цивилизация, конституция, суверенитет</p>	<p>Donetsk People's Republic, Lugansk People's Republic, Russia, Russian World, civilization, constitution, sovereignty.</p>

	<p>Российского государства, хотя инкорпорация законодательства ДНР и ЛНР и будет сопровождаться политико-правовыми сложностями.</p>	<p>independence. The civilizational effectiveness of the Russian Donbas is possible only as part of a single Russian state, although the incorporation of the legislation of the DPR and LPR will be accompanied by political and legal difficulties.</p>		
--	---	---	--	--